
فرهنگوهنرپنجشنبه / 8 دی 1401 / شماره 5273 www.ebtekarnews.com

4
اخباراخبار

شاهکار سرقتی پس از ۵۳ سال 
دوباره خلق شد

نقاشی  از  رونمایی  با  ایتالیایی  هنرمند  یک 
مشابه شاهکار ربوده شده »کاراواجو«  به این اثر 

هنری ادای احترام کرد.
آرت نیوزپیپر،  از  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
»ونسا  نام  به  ایتالیایی  نقاش  یک 
پنجاه  در   )Vanessa Beecroft( »بیکرافت
قرن  شاهکار  شدن  ربوده  سالگرد  سومین  و 
رونمایی  با  »پالرمو«،  از  »کاراواجو«   هفدهمی 
ارزشمند  اثر هنری  یاد  نقاشی مشابه،  از یک 

»کاراواجو«  را گرامی داشت.
»بیکرافت«  در نیمه شب کریسمس تفسیر 
خود از تابلو نقاشی »تولد عیسی در کنار سینت 
»کاراواجو«   که  آسیزی«  فرانسیس  و  لارنس 
در سال ۱۶۰۰ خلق  ایتالیایی  نقاش سرشناس 
کرده بود را در کلیسای »سینت لارنس«  واقع در 

»پارلمو« رونمایی کرد.
»بیکرافت«  با انتشار بیانیه ای درباره بازخلق 
این نقاشی بیان کرد: »من با این نقاشی خواستم 
بگذارم.  احترام  کاراواجو  پیکرنگاری  سبک  به 
به همین دلیل عناصر عرفانی را نورانی و پیکره 
تاریکی  در  را  مسروقه  نقاشی  این  انسان های 

کشیدم.« 
این نقاشی تا هشتم ژانویه در این مکان به 
نمایش گذاشته خواهد شد و سپس برای نمایس 
تا ۱۷ اکتبر سال ۲۰۲۳ به مکان دیگری منتقل 

خواهد شد.
دیگر  از  دپایزا«   »فولویو  و  بازان«   »الساندرو 
هنرمندانی به شمار می روند که پیش تر به این 
کرده  احترام  ادای  »کاراواجو«   گمشده  نقاشی 

بودند.
در هجدهم اکتبر سال ۱۹۶۹ میلادی سارقان، 
نقاشی »تولد عیسی در کنار سینت لارنس و 
فرانسیس آسیزی« را با استفاده از یک تیغ از 
قاب جدا و سپس فرار کردند. پس از گذشت 
این  سرنوشت  سرقت،  این  از  دهه  چندین 

شاهکار همچنان نامشخص است.
بازخلق این نقاشی توسط »بیکرافت« ، بخشی 
از یک پروژه فرهنگی به نام »next« است که 
توسط یک انجمن غیرانتفاعی ایتالیایی راه اندازی 
انتشار  با  پروژه  این  مسوولان  است.  شده 
این  اجرای  از  »هدف  کردند:   اعلام  بیانیه ای 
پروژه زنده نگه داشتن یاد این نقاشی مشهور و 
یادآوری یکی از غم انگیزترین رویدادهای تاریخ 
میراث فرهنگی است. رویدادی که همچون یک 
زخم باز هنوز امیدوارانه منتظر بهبودی و بازیابی 

نقاش است.«
سرقت این نقاشی اثر »کاراواجو«  در فهرست 
۱۰ جرم مهم حوزه هنری پلیس »اف بی آی« 

ثبت شده است.

بازیگر »نهنگ« از »پالم اسپرینگز 
۲۰۲۳« جایزه می گیرد

جشنواره پالم اسپرینگز برای نقش آفرینی در 
فیلم سینمایی »نهنگ« به برندن فریزر جایزه 

می دهد.
برندن  ورایتی،  از  نقل  به  مهر  گزارش  به 
فریزر برای بازی در فیلم »نهنگ« ساخته دارن 
آرونوفسکی با دریافت جایزه اسپاتلایت جشنواره 

فیلم پالم اسپرینگز ۲۰۲۳ تجلیل می شود.
دی.  ساموئل  نمایشنامه  برمبنای  »نهنگ« 
هانتر ساخته شده و داستان چارلی با بازی فریزر 
را تصویر می کند که یک معلم ادبیات انگلیسی 
با  چاق و منزوی است و سعی دارد روابطش 

دخترش را بهبود ببخشد.
فریزر برای بازی در این نقش تاکنون جایزه 
تورنتو را دریافت کرده و نامزدی گلدن گلوب، 
گاتهام و جوایز منتخب منتقدان را کسب کرده 

است.
این بازیگر برای نقش آفرینی در فیلم هایی چون 
»سفر به مرکز زمین«، »تصادف«، »مسحور«، 
»جورج جنگل«، »حال و آینده«، »با افتخار«، 
»روابط  »کله پوک ها«،  گذشته«،  از  »انفجاری 
مدرسه«، »انسینو من« و سه گانه »مومیایی« 

شناخته می شود.
در تلویزیون هم او بازیگر سریال هایی چون 
»کاندور«،  »حرفه ای ها«،  پاترول«،  »دووم 
و  تگزاس«  »خیزش  »رابطه«،  »اعتماد«، 

»اسکراب« بوده است.
پروژه های آینده فریزر شامل کمدی »برادران« 
به کارگردانی مکس بارباکو، »پشت پرده شب« 
مارتین  کامل«  ماه  »قاتل  و  استاچ  دالیبور  اثر 

اسکورسیزی است.
پیش تر اعلام شده بود امسال با اهدای جایزه 
نخل صحرای جشنواره پالم اسپرینگز، از کیت 
بلانشت برای ایفای نقش در فیلم »تار« تجلیل 

می شود.
جوایز بین المللی فیلم پالم اسپرینگز ۵ ژانویه 
برگزار  اسپرینگز  پالم  همایش  مرکز  در   ۲۰۲۳
ادامه   ۲۰۲۳ ژانویه   ۱۶ تا  جشنواره  و  می شود 

خواهد داشت.

در سن 81 سالگی
بازیگر »اسکیپی« درگذشت

تونی بری بازیگر کهنه کار سینما و تلویزیون 
در  نقش آفرینی  با  را  او  بسیاری  که  استرالیا 
سریال »اسکیپی« می شناختند، در ۸۱ سالگی 

از دنیا رفت.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از هالیوود 
فیلم  در  که  بازیگری  بری  تونی  ریپورتر، 
»استرالیا« و سریال »اسکیپی« بازی کرده بود، 

در ۸۱ سالگی درگذشت.
وی از بازیگران شناخته شده استرالیایی بود که 
نقشی طولانی در سریال درام »زمان زندگی ما« 

داشت.
فیلمسازی  که  بری  دوست  پرستون  گایلن 
نیوزیلندی است نوشت این بازیگر پس از یک 
پرستون نوشت:  دنیا رفت.  از  بیماری طولانی 
او در نوع خود بی نظیر بود، مبارزی سرسخت 
به  و  بومیان  برای حقوق  و  افراد ضعیف  برای 
عنوان بخشی از برنامه های بازپروری در سیستم 

قضایی و محیط زیست کار می کرد.
بری که سال ۱۹۴۱ در کوئینزلند استرالیا به دنیا 
آمده بود، اولین نمایش خود را سال ۱۹۶۸ در 
سریال تلویزیونی »اسکیپی: کانگورو بیشه زار« 
انجام داد و پس از آن در برنامه های تلویزیونی 

مختلف استرالیا حضور یافت.
او اولین بازی بلند خود را در درام کوین جیمز 
انبه« انجام داد و در  دابسون به نام »درخت 
سال های بعد در بیش از ۱۶۰ فیلم سینمایی و 
نقش های  برجسته ترین  کرد.  بازی  تلویزیونی 
سینمایی او عبارتند از: درام »پایان روز« ساخته 
کن هانام، »پسر کوچک گمشده« ساخته تری 
بورک، فیلم تحسین شده فیلیپ نویس با عنوان 
»نیوز فرانت«، »فراتر از شک معقول« ساخته 
دوشان  ساخته  کید«  »کوکاکولا  لینگ،  جان 
ماکاوایف، »انتقام بانو« ساخته پارک چان ووک 
و فیلم حماسه بزرگ باز لورمن »استرالیا« که 

سال ۲۰۰۸ در آن بازی کرد.
کمدی  فیلم  در  بری  نقش  خاطره انگیزترین 
مورفی  جف  ساخته  خوک«  کیک  »خداحافظ 
در سال ۱۹۸۱ بود که به یک نقطه عطف مهم 
در سینمای نیوزیلند بدل شد و موفقیت و تأثیر 
فرهنگی فیلم موجب شد تا او تنها استرالیایی 
پستی  تمبر  روی  تصویرش  که  شود  تاریخ 

نیوزیلند نقش بست.
از نقش های مهم و اخیر تلویزیونی وی نیز 
می توان از درام »زمان زندگی های ما« نام برد. 
سلامت وی سال ۲۰۱۳ در اواسط تولید سریال 
دچار بحران شد و این بازیگر پای چپ خود را 
پس از یک دهه مبارزه با ملانوما از دست داد. 
اما این موضوع او را متوقف نکرد و قطع عضو به 
سریال هم راه یافت و شخصیتی که وی نقشش 
را ایفا می کرد پس از تصادف پای خود را از دست 
داد و بری در دوران نقاهت دوباره جلوی دوربین 
رفت و دوباره راه رفتن را یاد گرفت. وی از همان 

زمان با مشکلات بیماری در حال مقابله بود.

نمایش »پرواز با بال های سوخته« در 
تالار قشقایی به صحنه می رود

از  یکی  عنوان  سوخته«  بال های  با  »پرواز 
تازه ترین آثار نمایشی تئاتر شهر است که طی 
روزهای هفتم تا شانزدهم دی ماه سال جاری در 
تالار قشقایی این مجموعه پیش روی مخاطبان 

قرار می گیرد.
عمومی  روابط  از  نقل  به  مهر  گزارش  به 
مجموعه تئاتر شهر، »پرواز با بال های سوخته« 
به نویسندگی مهدی اکبری و کارگردانی محمد 
ستوده عنوان یکی از تازه ترین آثار نمایشی تئاتر 
شهر است که از روز هفتم تا شانزدهم دی ماه 
سال جاری در تالار قشقایی مجموعه تئاتر شهر 

روی صحنه می رود.
در خلاصه داستان نمایش آمده است: »تو 
محله خواجه خضر، هیچکس بدون اذن ما اجازه 
نفس کشیدن نداشت تا اینکه سروکله قاسم پیدا 

شد. اینکه می بینی دست پخت قاسمه.«
از نمایش های  اثر نمایشی که یکی  این  در 
تئاتر  جشنواره  هفتمین  و  بیست  برگزیده 
حق شناس،  رسول  است،  بوده  تهران  استان 
دربندسری،  کیا  سمیه  پازوکی،  محمدمهدی 
مهدی توکلی، طراوت طیبی، یوسف امان پور، 
حسینی نژاد،  سیدعلی  قائمی،  محمد 
کیانا  حق شناس،  اصغر  علی  فدایی،  هدیه 
حاجی آبادی،  تینا  تبریزی،  الهه  حق شناس، 
فاطمه حضوری، زینب داوودی، ریحانه شیخ 

به عنوان بازیگر حضور دارند.

محمدمهدی  حکم  با  که   - شاعر   - اسماعیلی  رضا 
اسماعیلی - وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی - به عنوان 
دبیر علمی هفدهمین دوره جشنواره شعر فجر منصوب 
ایسنا  پرسش های  به  مکتوب  به صورت  است،  شده 
درباره این جشنواره و حاشیه های احتمالی اش پاسخ 

داده است.
رسالت شاعر، مرهم نهادن بر زخم هاست

شده،  حاکم  کشورمان  در  خاصی  شرایط  امسال 
فعالیت های ادبی و هنری چندان رونق نداشته است. با 
توجه به این نکته، استراتژی جشنواره شعر فجر چگونه 

است؟
این  دارد.  نیاز  مقدمه ای  به  شما  سوال  به  پاسخ   
که هنر چیست و هنرمند چه رسالتی دارد؟ هنر یک 
در  ادبیات  و  رسالت شعر  و  است،  انسانی  فضیلت 
جهان امروز - بیش و پیش از هر چیز- تالیف قلوب 
و تقویت روح همبستگی و همدلی است. شعر، فصل 
»وصل« است و راهی برای مفاهمه، به هم رسیدن و 
وفاق بیشتر. رسالت شاعر به قول مولانا »وصل کردن« 
»فصل«.  تنور  در  دمیدن  و  فاصله  ایجاد  نه  است، 
رسالت هنرمند اصیل، ایجاد »جاذبه« است، نه دافعه. 
تبدیل تهدید به فرصت و نومیدی به امید است. دمیدن 
روح عشق و امید و زندگی و زایندگی در کالبد جامعه 
و دعوت به تلاش و تکاپو برای ساختن آینده ای بهتر 
است. شعر تمرین فرشتگی و بازتولید زیبایی است. 
شعر، دعوت به مفاهمه و گفت وگو برای رسیدن به 
همدلی و همزبانی بیشتر برای حرکت به سمت »آرمان 

شهر: مدینه فاضله« یا »یوتوپیا« است.
شاعر با زبان شعر به دنبال رونمایی از معصومیت 
از گوهر »انسانیت« است. رسالت  انسان و صیانت 
شاعر مرهم نهادن بر زخم ها و التیام آلام بشری برای 
رسیدن به آرامش و راستی و رستگاری است؛ چنان 
که »تولستوی« رمان نویس نامدار روسی با تاکید بر 
این دقیقه گفته است: »هنر انسان را از حیات فردی، 
به حیات جمعی ارتقا می دهد.« بزرگی دیگر هنر را 
»سایه ای از کمال خداوند« خوانده است. به تعبیری 
دیگر، هنر شعر بازتعریف »عدالت« است،  چنان که 
ماواتُ  السَّ قامتَِ  »باِلعْدَلِْ  آمده است که:  روایت  در 
الارْضُْ: زمین و آسمان ها بر عدل استوار است«،  وَ 
و عدالت در لغت به معنای اعتدال و حدِ وسط، بین 
افراط و تفریط است. عدالت جوهره زیبایی و برترین 
و والاترین فضیلت انسانی است. تعهد هنرمند نیز در 
تعهد او به عدالت ریشه دارد که برترین و والاترین هنر 

و فضیلت انسانی است.
با این مقدمه، فکر کنم به پاسخ رسیده باشیم.

آیا شاهد تغییرهایی در این دوره از جشنواره خواهیم 
بود؟

دوره  هفدهمین  امسال  می دانید،  که  همچنان 
جشنواره ملی و بین المللی شعر فجر برگزار خواهد شد. 
قبل از هر چیز به رسم ادب وظیفه خود می دانم از 
همه مدیران، دبیران و عزیزانی که در برگزاری باشکوه 
سهیم  پیش  سال های  در  فجر  شعر  جشنواره های 
بوده اند، صمیمانه تشکر کنم. چراکه این راه روشن به 

همت بلند این خوبان هموار شده است.
امسال نیز که توفیق خدمتگزاری به وارثان »آب و خرد 
و روشنی« نصیب این کمترین شده است، فروتنانه از 
جامعه ادبی و همه اصحاب فکر و فرهنگ – بخصوص 

شاعران – درخواست می کنم که چراغ راه ما باشند و با 
ارائه نظرها و پیشنهادهای ارزشمند و راهگشای خود، 
ما را در بالا بردن سطح کیفی بزرگ ترین رخُداد ادبی 

کشور یاری کنند. 
بدون هیچ اغراقی، وارثان و صاحبان اصلی جشنواره 
شعر فجر »شاعران« هستند و توفیق خدمت به این 

خوبان و فرهیختگان افتخاری بزرگ است.
امسال نیز جشنواره ملی شعر فجر در راستای اهدافی 
که برای آن تعریف شده است، برگزار خواهد شد که 
از مهم ترین آنها: »پاسداشت زبان و ادبیات فارسی«، 
ایجاد  برای  زمینه سازی  و  شاعران«،  و  شعر  »تکریم 
رقابتی سالم در عرصه شعر و ادبیات است. رسالت 
بزرگ دیگری که بر دوش این جشنواره است، ایجاد 
وفاق و همدلی و همزبانی بین اهالی شعر و ادبیات 
است. فراهم کردن بستری برای گفت وگو و »به هم 

رسیدن«.
البته من نیز بر این باورم که جشنواره شعر فجر در 
دوره جدید، باید به دنبال فتح قله های جدیدی باشد. 
امید آن که با همدلی و همراهی هیئت علمی و داوران 
و  شعر  تراز  در  جشنواره ای  برگزاری  شاهد  جشنواره 

ادبیات انقلاب اسلامی باشیم.
حضور  شاعران در جشنواره شعر فجر فارغ از 

خط کشی های غیر ادبی
گاهی به نظر می رسد در داوری آثار نوعی تک صدایی 
وجود دارد و همه جریان های شعری دیده نمی شوند 
در  خود  دیدگاه  درباره  نمی شوند.  داده  مشارکت  یا 
چه  موضوع  این  برای  می دهید،  توضیح  زمینه  این 

تمهیدهایی خواهید داشت؟
اگر شما به اسامی برگزیدگان جشنواره شعر فجر در 
ادوار گذشته نگاه کنید، به این نتیجه می رسید که این 
حرف، مبنای درستی ندارد. بزرگانی که در دوره های 
گواه  اند،  گرفته  قرار  تقدیر  مورد  جشنواره  گذشته 
صادقی بر نفی »تک صدایی« در جشنواره شعر فجر 
است. با این حال تلاش همه ما بر این است که فضایی 
برای حضور همه شاعران – فارغ از خط کشی های غیر 

ادبی – فراهم کنیم.
از جوهره شعری و  به صورت خلاصه، برخورداری 
مولفه های زیباشناختی و مضمون و درونمایه ارجمند 
و انسانی از جمله مهم ترین معیارهای داوری در این 

جشنواره است.
توجه به اهداف جشنواره برای جلوگیری از حاشیه ها

در جشنواره  گذشته  سال  که  حاشیه هایی  از  یکی 
اتفاق افتاد، این بود که شاعری که گویا در فهرست 
برگزیده ها بود، زمان برگزاری از فهرست بیرون کشیده 
شد. اگر امسال نیز چنین اتفاقی افتاد، مواجهه شما با 

این موضوع چگونه خواهد بود؟
جواب  به  رسیدن  برای  که  است  آن  شایسته تر 
دوره  همان  علمی  دبیر  از  را  سوال  این  دقیق تر، 
بپرسید. چون اطلاعات من برای قضاوت در این مورد 
کافی نیست. به نظر من اگر اعضای هیئت علمی و 
تیم داوران در انتخاب آثار برگزیده به اهداف برگزاری 
جشنواره توجه داشته باشند و این انتخاب ها متناسب 
با شان و فلسفه برگزاری جشنواره شعر فجر باشد، 
اتفاق های ناخواسته ای از این قبیل، تکرار نخواهد شد. 

کم مخاطب بودن شعر فجر در بی عدالتی فرهنگی 
ریشه دارد

جشنواره شعر فجر، به اندازه دیگر جشنواره های فجر 
)موسیقی- فیلم( پرمخاطب نبوده است. به نظر شما 

دلیل این موضوع چیست؟
به  امروز نسبت  برای مخاطب  فیلم و موسیقی 
شعر جذابیت های بیشتری دارند. مقایسه شعر با 
موسیقی و سینما، اصولا مقایسه عادلانه ای نیست، 
ضمن آن که موسیقی و سینما نیز وامدار شعر و 
ادبیات اند و در موارد بسیاری از شعر ارتزاق می کنند. 
عنوان »سینمای شاعرانه« نیز مهُر تاییدی بر این 
ادعا و دلیلی بر برتری شأن معنوی شعر نسبت به 

سینماست.
و خواهندگان  نیز خوانندگان  این وجود، شعر  با   
پروپا قرصی در جامعه ما دارد. کم مخاطب بودن شعر 
و جشنوارهای ادبی، ریشه در بی عدالتی فرهنگی در 
جامعه دارد. اگر صدا و سیما به همان اندازه که به 
موسیقی و سینما بها می دهد، به شعر و ادبیات نیز بها 

می داد، شعر مخاطبان خود را پیدا می کرد.
متاسفانه با وجود آن که شعر و ادبیات مهم ترین 
مولفه فرهنگ ما و هنری تمدن ساز و هویت پرور است، 
به هزار و یک دلیل همچنان در مظلومیت و مهجوریت 
به سر می برد. بارزترین نشانه این مظلومیت آن است 
که در معرفی یک آلبوم موسیقایی، در اکثر موارد نام 

شاعر ترانه ها در حاشیه قرار می گیرد!
برگزاری جشنواره ملی شعر فجر، گامی بلند در مسیر 

مظلومیت زدایی از هنر شعر است.

کارگردان فیلم سینمایی »عینک« می گوید: با وجود مساعد نبودن 
شرایط برای اکران، معتقدم کودکان به تنفس و تنوع نیاز دارند و 
حتی اگر جنگ رخ دهد، نباید آن ها را تا جای ممکن درگیر کرد؛ این 
ضرورتی است که اکران »عینک« را در این مقطع برای من توجیه 

می کند.
فیلم سینمایی »عینک« به کارگردانی رضا آقایی و تهیه کنندگی 
نوجوان  و  کودک  فیلم  جشنواره  در  که  عظیمی میرآبادی  مهدی 
اصفهان و چند رویداد دیگر جایزه گرفته، از امروز هفتم دی ماه در 

سینماها اکران شده است.
داستان این فیلم با بازی هنرمندانی همچون راستین عزیزپور، سانیا 
رمضانی، مهدی هاشمی و پرویز بزرگی درباره خواهر و برادری است 
که در روزهای نزدیک عید تلاش می کنند تا عینک مادربزرگشان 
را تعمیر کنند. در این راه با »امان« پسر بچه افغانستانی آشنا 

می شوند که ادعا می کند می تواند به آن ها کمک کند.

رضا آقایی -کارگردان این فیلم - در گفت وگویی با ایسنا با اشاره 
به اینکه ۶ سال منتظر اکران فیلمش بوده، بیان کرد:  بعد از چند 
سال انتظار و در روزهایی که حال مردم و همینطور خود ما خیلی 
خوب نیست و درواقع در بدترین زمان ممکن به اکران رسیده ایم اما 
چاره ای هم نیست.»عینک« در دسته فیلم های کودک قرار می گیرد 
اکران کنیم ولی به خاطر کرونا و  که قرار بود سال ۱۳۹۹ آن را 
تعطیلی مدارس شرایط مهیا نشد و امسال هم به دنبال اکران بودیم 
که از اواخر شهریور این اعتراض ها شروع شد. با این حال از آنجا 
که فیلم ما در گروه هنر و تجربه باید اکران شود، زمان دیگری برای 
اکران نداشتیم؛ ضمن اینکه سال بعد هم با این وضعیت، شرایط 

بدتر می شود.
او با بیان اینکه در سال های پیش از کرونا هم به دلیل تغییر 
تهیه کننده و مشکلاتی که در طول کار از زمان گرفتن پروانه ساخت 
تا نمایش با وزارت ارشاد داشته، ادامه داد: بدشانسی های زیادی 
و تصور می کردم  برسانم  به سرانجام  را  اولم  فیلم  این  تا  داشتم 
با باز شدن مدارس شرایط خوبی برای اکران داشته باشیم که با 
اعتراض های اخیر همه چیز عوض شد، با این حال فکر می کنم 
بچه ها نیاز به تنفس و تنوع دارند چون حتی اگر جنگ جهانی سوم 
هم بشود قرار نیست بچه ها درگیر شوند و باید نیازهای آن ها را 

تامین کرد. الان هم بنا به همین ضرورت »عینک« را اکران کردیم.
آقایی افزود: برای اکران در گروه هنر و تجربه حدود ۲۰ سالن 
سینما در اختیار داریم که فعلا یک ماه فیلم را اکران می کنند. علاوه 
بسته  قراردادی  پرورش  و  آموزش  وزارت  با  قبل  براین، سه سال 
بودیم تا امکان نمایش فیلم در شکلی متفاوت فراهم شود. این طرح 
پیشنهادی به صورت یک پویش در همکاری مشترک با آموزش و 
پرورش بود که آن ها هم استقبال کردند تا خودشان خواهان اجرا 
باشند و نمایش فیلم به شکل یک اردوی تربیتی درآید. اگر این 
روند ادامه داشته باشد، شرایط خوبی را رقم می زند تا تمام فیلم های 

مناسب گروه سنی کودک و نوجوان با تایید آموزش و پرورش در این 
قالب برای بچه ها نمایش داده شوند.

کارگردان فیلم »عینک« در بخشی دیگر از صحبت های خود به 
صحبت های مسئولان از جمله وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره 
تولیدات بنیاد سینمایی فارابی اشاره کرد و گفت:  گفته شده که ۲۳ 
فیلم در بنیاد سینمایی فارابی حمایت می شود. برای من سوال است 
که از این میان چند فیلم در حوزه کودک هستند؟ من فیلمنامه ام 
را پس از گرفتن پروانه ساخت به فارابی که متولی سینمای کودک 
است، داده بودم تا شاید حمایتی شود ولی به نظر می رسد اصلاً 
آن را ندیده اند چون گفتند چنین فیلمنامه ای نداشتند. واقعا سوال 
است که چرا در فارابی میلیاردها تومان برای فیلم هایی خرج می 
شود که اصلا بفِروش هم نیستند. اگر مثلاً ۲۰ میلیارد تومان را که 
ممکن است برای یک فیلم پرخرج هزینه کنند، صرف ۱۰ فیلم کودک 
ساخته  کودکان  برای  آثاری  دست کم  می کردند  پایین  بودجه  با 

می شد که خوراک فرهنگی برایشان باشد.
آقایی با اشاره به وضعیت جشنواره فیلم کودک امسال که به 
دلیل نداشتن فیلم مثل هر سال برگزار نمی شود، دامه داد: یک 
بررسی ا اعتراضات اخیر در خیابان ها نشان می دهد که بسیاری از 
شرکت کنندگان زیر ۲۰ سال سن دارند. آن ها ۱۰ سال پیش فقط ۱۰ 
سال سن داشتند و آیا در حوزه فرهنگی برای آن ها خوراکی فراهم 
شده بود؟ این یکی از بزرگترین معضلات اجتماعی ماست و وقتی 
حوزه فرهنگ را رها می کنیم ، بعد بازخورد آن را می بینیم. خود 
من فرزند ۱۰ ساله ای دارم که هیچ خوراک فرهنگی مناسبی برای 
او نیست. این بچه ها یا مجبورند فیلم های قدیمی را ببیند یا پای 
ماهواره بشینند و محصولات خارجی را تماشا کنند. درحال حاضر 
بیشتر آثار تولیدی سینما به سمت کارهای طنز رفته و در حوزه 
سینمای کودک هم باید فاتحه آن را خواند چون با این وضعیت سال 

بعد هم شرایط بدتر خواهد شد.

دبیر جشنواره شعر فجر عنوان کرد

گامی برای مظلومیت زدایی از شعر
دبیر جشنواره شعر فجر با بیان این که برگزاری این جشنواره گامی در مسیر مظلومیت زدایی از هنر شعر است، می گوید: اگر صدا و سیما به همان اندازه که 

به موسیقی و سینما بها می دهد، به شعر و ادبیات نیز بها می داد، شعر، مخاطبان خود را پیدا می کرد.

خوراک فرهنگی بچه ها جز ماهواره و فیلم های خارجی چیست؟

به صورت 
خلاصه، 

برخورداری از 
جوهره شعری 

و مولفه های 
زیباشناختی 

و مضمون 
و درونمایه 
ارجمند و 

انسانی از جمله 
مهم ترین 
معیارهای 

داوری در این 
جشنواره است

فیلم سینمایی »آواتار: راه آب« درآخرین روزهای سال، گیشه جهانی سینما را 
به خود اختصاص داده و در فاصله دو هفته از آغاز اکران به فروش ۹۵۰ میلیون 
دلاری دست یافته است و پیش از پایان سال جاری میلادی از مرز یک میلیارد 

دلار عبور خواهد کرد.
به گزارش ایسنا به نقل از واریتی، ساخته جدید »جیمز کامرون« در ادامه 
روند موفق خود در گیشه، ۳۱.۵ میلیون دلار در آمریکا و ۵۲.۲ میلیون دلار در 
سطح بین المللی به دست آورد که مجموع فروش خود را به ۲۹۳ میلیون دلار در 

آمریکای شمالی و ۶۶۱ میلیون دلار در دیگر کشورها رساند.
تنها در عرض دو هفته، »آواتار: راه آب« از مجموع فروش جهانی »پلنگ 
سیاه: واکاندا برای همیشه« )۸۰۰ میلیون دلار(، »بتمن« )۷۷۰ میلیون دلار(، 
»ثور: عشق و تندر« )۷۶۰ دلار( و »مینیون ها: ظهور گرو« )۹۳۹ میلیون دلار( 
عبور کرده است و در حال حاضر به صورت مشترک یا فیلم »دکتر استرنج در 
جهان چندگانه جنون« )۹۵۵.۷ میلیون دلار در سطح جهانی( به عنوان سومین 

فیلم پرفروش سال ۲۰۲۲ شناخته می شوند.
و انتظار می رود که دنباله »آواتار« در هفته آینده به سلطه خود ادامه دهد، 
حتی در شرایطی که هوای سخت زمستانی در آمریکا و افزایش موارد کووید و 
آنفولانزا در سراسر جهان فروش بلیت را محدود کرده است. در چند روز آینده، 
فیلم »راه آب« با بودجه ۳۵۰ میلیون دلاری دیزنی و قرن بیستم به مرز یک 

میلیارد دلار خواهد رسید. این فروشی است که تنها دو فیلم دیگر، »تاپ گان: 
ماوریک« )۱.۴۸ میلیارد دلار( و »دنیای ژوراسیک: قلمرو« )۱.۰۰۱ میلیارد دلار( 
توانسته اند در سال ۲۰۲۲ به آن برسند. »آواتار ۲« باید با همچنان به فروش 
چشمگیر خود در سینماها ادامه دهد تا بودجه هنگفت ساخت را توجیه کند. 
»جیمز کامرون« پیش از این تخمین زده بود که این فیلم باید حدود ۲ میلیارد 
دلار فروش داشته باشد تا هزینه های ساخت و بازاریابی را تامین کند، اگرچه 
تحلیلگران معتقدند آستانه سودآوری این فیلم احتمالاً نزدیک به ۱.۵ میلیارد 
دلار است. اگرچه »آواتار: راه آب« ثابت کرده که یکی دیگر از فیلم های پرقدرت 
گیشه روی پرده است، اما راه زیادی برای رسیدن به قله های بلند نسخه اصلی 
»آواتار« در سال ۲۰۰۹ که پرفروش ترین فیلم تاریخ با ۲.۹۷ میلیارد دلار در 
سرتاسر جهان است، دارد . این به این دلیل است که گیشه جهانی سینما به 
طور کامل از همه گیری کرونا نجات پیدا نکرده و  بازارهای مهمی مانند چین در 
حال حاضر با افزایش جشمگیر موارد ابتلا به ویروس کرونا مواجه هستند. علاوه 
بر این، قسمت دوم »آواتار« در روسیه اکران خواهد شد، جایی که نسخه اصلی 
این بیش از ۱۰۰ میلیون دلار فروخته بود. »آواتار: راه آب« در خارج از آمریکای 
شمالی با ۱۰۴ میلیون دلار، بهترین عملکرد را در چین داشته است و پس از آن 
فرانسه با ۶۰ میلیون دلار، کره با ۵۵.۴ میلیون دلار، آلمان با ۴۱.۵ میلیون دلار 

و هند با ۳۹.۲ میلیون دلار قرار دارند.

این فیلم جدید نیز مانند نسخه اصلی اش محبوبیت زیادی در سینماهای 
آیمکس دارد و در حال حاضر ۱۰۵.۵ میلیون دلار در این سینماها در سراسر 
جهان فروش داشته است. تا به امروز، سینماهای آیمکس ۱۱.۴ درصد از فروش 

جهانی »آواتار: راه آب« را به خود اختصاص داده است.
در »آواتار: راه آب« بازیگرانی چون »سم ورتینگتون«، »زویی سالدانا«، »کیت 
وینسلت« و »سیگورنی ویور« ایفای نقش می کنند و به داستان بیش از یک دهه 

پیش از قسمت اول این فیلم می پردازد.
نیتیری و بچه هایشان( و  این فیلم روایتگر داستان خانواده سالی )جیک، 
مشکلاتی  است که با آن دست و پنجه نرم می کنند، تلاش هایی که برای حفظ 
امنیت یکدیگر انجام می دهند، نبردهایی که برای زنده ماندن انجام می دهند و 
مصیبت هایی است که متحمل می شوند. »جیمز کامرون« سال ها صرف ساخت 
و فیلم برداری دنباله های »آواتار« کرده است. فیلمبرداری »آواتار: راه آب« در 
سال ۲۰۱۷ و همزمان با سومین فیلم از این مجموعه که قرار است در سال ۲۰۲۴ 
اکران شود، آغاز شد. او همچنین در حال کار بر روی فیلم چهارم و پنجم است 

که به ترتیب برای اکران در سال ۲۰۲۶ و ۲۰۲۸ برنامه ریزی شده است.
گفته می شود ساخت دنباله های فیلم سینمایی »آوتار« در مجموع بیش از یک 

میلیارد دلار هزینه در بر خواهد داشت.
قسمت اول فیلم »آواتار« در سال ۲۰۰۹ به سینما آمد و در نهایت با ۲.۸۴ 

میلیارددلار، عنوان پرفروش ترین فیلم تاریخ سینما را بدون احتساب تورم از آن 
خود کرد و به همراه »انتقام جویان: آخر بازی«، »تایتانیک«، »جنگ ستارگان: 
نیرو بی می خیزد« و »انتقام جویان: جنگ ابدیت« تنها فیلم هایی هستند که 

تاکنون فروشی بیش از ۲ میلیارد دلار داشته اند.

»آوتار ۲« میلیارد دلاری می شود


